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تعبی��ر غالب اکث��ر جامعه از اج��رای طرح تحول، 
واقعی کردن قیمت ها به منظور تخصیص بهینه منابع 
و هدفمند شدن یارانه ها است. اما در این میان جدای 
از سیاست های قیمتی اعمال سیاست های غیرقیمتی 
)فرهنگی( موضوعی اس��ت که کمت��ر به آن پرداخته 
شده است. اینکه ابعاد سیاست های غیرقیمتی چه آثار 
پیش برنده و تسریع کننده ای در اجرای طرح هدفمند 
ک��ردن یاران��ه ها دارد موضوع گفتگ��و ما با مهندس 
عب��اس کاظمی اس��ت. وی که مدیر عامل ش��رکت 
بهینه سازی مصرف سوخت است معتقد است منطقی 
ک��ردن یارانه ها باید همزمان با اعمال اس��تانداردها ، 
اجباری کردن اس��تانداردها و سختگیری در تطابق با 

استانداردها باشد.
***

به عنوان سئوال اول، روند مصرف انرژي در کشور 
به چه صورت است و در آینده چه وضعیتي خواهیم 

داشت؟
در مورد بحث روند مصرفي انرژي در کشور شاخصي 
به نام شدت مصرف انرژي در دنیا تعریف شده است که 
این شاخص تقریبا جامع تر از بقیه شاخص ها در انرژي 
سرانه است.شدت مصرف انرژي مقدار نفت خامي است 
که به درآمد ناخالص داخلي هر کش��ور منتهي مي شود. 
در حقیقت مقدار نفت خام براس��اس تن و مقدار درآمد 
براس��اس دلار است. در کشور ما شدت مصرف انرژي 
900تن است. یعني 900تن نفت خام باید مصرف بشود 
ک��ه به یک میلیون دلار درآمد ناخالص داخلي بیانجامد. 
مقایس��ه ایران با سایر کشورها نشان مي دهد که متوسط 
جهاني مصرف 170 تن اس��ت. ش��دت انرژي در ایران 
تقریبا 5 برابر متوس��ط جهاني است. در کشور ژاپن این 
رقم 60، عربس��تان 300 و ترکیه 243 تن است. بنابراین 
ش��دت مصرف انرژي در کشور ما فوق العاده بالا است. 
با این حس��اب، کارایي انرژي در کشور فوق العاده پایین 

است و با هیچ جاي دنیا قابل مقایسه نیست.
این نشان مي دهد که انرژي خیلي غیرمنصفانه مصرف 

مي شود.
 براي کاهش شدت مصرف انرژي چه راهکارهایي 

دیده شده است؟
ب��راي کاه��ش ش��دت مص��رف ان��رژي و افزای��ش 
کارای��ي ان��رژي ارزیابي ممیزي ان��رژي در کل صنایع، 
حمل ونقل، ساختمان ها، تدوین معیارها، اعمال معیارها 
براساس سیاست هاي تش��ویقي و تنبیهي، آگاه سازي و 

فرهنگ سازي براي معیارها دیده شده است. 
در حال حاضر در بخش س��اختمان بیشترین مصرف 

ان��رژي را داری��م. 40درصد ان��رژي در ایران در بخش 
ساختمان، مس��کن و تجاري مصرف مي شود. متاسفانه 
در این قس��مت بیشترین مشکل را داریم و توازن منفي 
انرژي که در زمس��تان حادث مي شود به خاطر مصرف 
بی��ش از اندازه  انرژي در س��اختمان ها اس��ت. الان در 
کش��ور ما به ازاي هر متر مربع 360 کیلووات ساعت به 
طور س��الانه انرژي مصرف مي شود. ما معتقد هستیم با 
اعم��ال مبحث 19 مقررات ملي س��اختمان مي توان این 
360 را ب��ه 160 کاه��ش داد. در اروپ��ا این رقم 120 و 
در کش��ورهاي اس��کاندیناوي که خیلي سردتر از ایران 
هس��تند 60 کیلووات ساعت اس��ت. ما الان یک فاصله 
200 کیلووات س��اعتي براي هر متر مربع س��اختمان با 
سایر کشورها داریم. تصور کنید که اگر سالي 800 هزار 
واحد س��اختمان ساخته شود و هر واحد ساختماني هم 
100 مترمربع باشد حاصل ضرب آن 800 میلیون متر مربع 
مي ش��ود که اگر این عدد را ضرب در 200 کنیم به عدد 
16 میلیارد کیلووات س��اعت مي رسیم که پتانسیل صرفه 
جویي انرژي در ساخت و سازهاي جدید است. بنابراین 
اگر مبحث 19 اجرا ش��ود 16 میلیارد کیلووات س��اعت 
صرفه جویي در س��ال ایجاد مي ش��ود ک��ه در یک دوره 
10 ساله 95برابر انرژي تولیدي نیروگاه شهید رجایي و 
مع��ادل یک و نی��م برابر گاز تولیدي فازهاي یک تا پنج 
خواهد ش��د. بنابراین ما در بخش س��اختمان هم قانون 
و ه��م راهکار صرفه جویي مص��رف انرژي را داریم اما 

متاسفانه اجرا نمي شود.
علت اجرایي نشدن مبحث 19 مقررات ملي ساختمان 

چیست ؟
مبحث 19 مقررات ملي ساختمان سال 1370 تصویب 
ش��ده و بر اساس یک برنامه زمان بندي تمام شهرها از 
نظر قانوني موظف هستند که آن را اجرا کنند. در تهران 
که بیشترین ساخت و س��از انجام مي شود و گران ترین 
ساختمان ها را دارد سال گذشته تنها 6 درصد این مبحث 
رعایت شده که این 6 درصد هم عمدتا در سطح مناطق 
یک تا سه بوده است. قانون وجود دارد و مقدار زیادي 
از انرژي هم در بخش ساختمان هدر مي رود ولي اتفاقي 

که انتظار داریم نمي افتد. 
متولي اجراي این قانون شهرداري است؟

متول��ي اجرا ش��هرداري ها و ناظر بر آن هم موسس��ه 
استاندارد و وزارت مسکن و شهرسازي است.

به خاطر هزینه هایي که دارد اجرا نمي شود؟
در هر متر مربع که مبحث 19 مقررات ملي س��اختمان 
رعایت شود تنها 30 هزار تومان هزینه به سازنده تحمیل 
مي شود که در مقابل قیمت 4-3 میلیون توماني براي هر 
متر مربع از س��اختمان هزینه ناچیزي است. انتظار ما از 
ش��هرداري ها است که این قانون را اجرایي کنند. دولت 

هم باید اطلاع رساني کند که در ساختمان هایي که بیشتر 
از الگوي مصرف، ان��رژي مصرف مي کنند، قیمت آزاد 
انرژي پرداخت شود. اگر روي این قضیه آگاه سازي شود 
و شهرداري ها هم مکانیزم اجرایي براي مهندسان ناظر را 

لحاظ کنند صرفه جویي عظیمي  حاصل مي شود.
در بخ��ش صنع��ت وضعیت مصرف ان��رژي به چه 

صورت است؟
در بخش صنعت هم وضعیت ما به همین شکل است. 
واقعیت این اس��ت که در صنایع عمده پایین دستي مثل 
سیمان و آجر، ممیزي انرژي که کردیم فاصله هاي بسیار 
زی��ادي تا صرفه جویي وج��ود دارد. در بحث واگذاري 
سوخت براي کارخانجاتي که مصرف کننده عمده انرژي 
هستند، مقدار سوختي که به آنها تخصیص داده مي شود 
مقدار س��وخت اس��تاندارد اس��ت. یعني این کارخانه ها 
باید بر مبناي الگو طراحي شوند. در مورد کارخانه هاي 
قدیمي  ه��م دولت با حمای��ت وزارت صنایع و معادن 
بای��د فرآیندهاي قدیمي  آنها را اصلاح کند. من معتقدم 
که با وام هاي بدون بهره یا وام هاي کم بهره و کمک هاي 

یارانه اي این امر مي تواند محقق شود.
در بخش حمل ونقل بهینه سازي مصرف چگونه باید 

محقق شود؟
خوشبختانه در بخش حمل ونقل ماشین هایي که وارد 
مي ش��وند باید مجوز ی��ورو 3 را بگیرند و کاملا کنترل 
 ش��وند. در م��ورد تولیدات داخلي ه��م کارهاي زیادي 
در 10 س��ال گذشته انجام ش��ده که نسبت به دو بخش 
ساختمان و صنعت، بخش حمل ونقل جلوتر بوده است. 
حذف خودرو پرمص��رف پیکان، تولید خودروهاي کم 
مص��رف و... از جمله اقداماتي اس��ت که در این بخش 

انجام شده است.
آیا صنای��ع عمده نیز از نظر می��زان مصرف انرژي 

شناسایي شده اند؟
ما در کشور دو صنعت عمده داریم که صنعت برق و 
نفت است و ممیزي آنها شروع شده است. در صنعت برق 
متاسفانه راندمان بس��یار پایین است. راندمان نیروگاه ها 
در ایران 33 درصد است یعني در تبدیل 67 درصد انرژي 
هدر مي رود و 20 درصد انرژي هم در انتقال هدر مي رود. 
مجموعا از 100 بشکه انرژي نفت خام که به نیروگاه ها 
مي دهی��م 26 بش��که معادل انرژي برق��ي به درب منزل 
تحویل داده مي شود؛ بنابراین لازم است که در نیروگاه ها 
تحول وس��یعي اتفاق بیفتد. طبق آماري که وزارت نیرو 
منتشر کرده سه چهارم انرژي در نیروگاه ها هدر مي رود. 
در این زمینه ایجاد نیروگاه هاي س��یکل ترکیبي راندمان 
نیروگاه ه��ا را تا 45 درصد افزایش مي دهد. علاوه بر این 
س��یکل هاي تولید همزمان ب��رق و حرارت هم راندمان 

نیروگاه ها را تا 85 درصد ارتقا مي دهد.
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این مطلبي است که در لایحه کارآیي انرژي اشاره شده 
و وزارت نیرو موظف است از این به بعد سالانه حدود 
5 درصد از نیروگاه هاي خودش را به سامانه همزمان برق 
و حرارت تبدیل کند. در صنایع نفت و گاز هم ممیزي 
انرژي در حال انجام اس��ت و بر اساس آن چشم اندازي 
که داریم باید تا سال 1393، 10 درصد و تا سال 1403، 
27 درصد ش��دت انرژي را کاهش دهیم. اگر 27 درصد 
مصرف انرژي در چش��م انداز کاهش پیدا کند چیزي در 
حدود 25 میلیارد دلار با نفت60 دلاري عاید اقتصاد ملي 
مي شود. مضاعف بر این که کاهش مصرف انرژي به همان 
اندازه که از نظر اقتصادي درآمد دلاري و ریالي نصیب 
کشور مي کند آلاینده کمتري هم به محیط زیست ساطع 
مي ش��ود. علاوه بر این با توسعه سیستم هاي مدرن قطعا 

ایمني بالا مي رود. 
در بخ��ش حمل ونق��ل، قانون خ��روج خودروهاي 
فرس��وده از سیس��تم حمل ونق��ل در چ��ه مرحله اي 

است؟
قانون خروج خودروهاي فرسوده چند سال است که بر 
اساس تکالیف قانوني وزارت نفت از آن حمایت کرد که 
خودروهاي فرسوده عمومي  مثل تاکسي ها از رده خارج 
ش��وند. ما معتقد هستیم که یکي از مسائل عمده کشور 
مصرف بي رویه س��وخت خودروهاي فرسوده است که 
طبق آمار چند برابر خودروهاي معمولي سوخت مصرف 
مي کنن��د. یک بح��ث دیگر در بخ��ش حمل ونقل تنوع 
سوخت اس��ت. یعني در سبد س��وخت مان تنوع ایجاد 
کنی��م که این موضوع در حال بحث در س��تاد مدیریت 
ویژه حمل ونقل س��وخت کشور است که امیدواریم بعد 
از این که مصوب شد سبد سوخت سبد متنوعي شود. ما 
در سبد سوخت و حمل ونقل سبک، خودروهاي دیزلي 
را در نظر گرفته ایم که این خودروها به خاطر سیکلي که 
دارند مصرف انرژي شان 30 درصد کمتر از بنزین است. 
امیدواری��م که به زودي واردات خودروهاي دیزلي و از 

سال 1390 تولید داخل آن را داشته باشیم.
همانط��ور ک��ه گفتید براي صنایع پایین دس��تي حد 
استاندارد مصرف س��وخت تعیین شده است. به نظر 
شما اصلاح قیمت انرژي تا چه حد مي تواند در بهبود 

مصرف سوخت صنایع موثر باشد؟
در صنای��ع قدیمي، معیارهایي را مش��خص کرده ایم 
که با معیار صنایع جدید فرق دارد و سهل گیرانه تر از 
صنایع جدید اس��ت. کارخانجاتي که معیار را رعایت 
نمي کنند از سوي شرکت گاز و شرکت پخش استاني 
جریمه مي ش��وند و پول آن به صندوق بهینه سازي بر 
مي گ��ردد و براي اصلاح س��اختار کارخانجات خرج 
مي ش��ود. به نظ��ر من اگ��ر منطقي ک��ردن یارانه هاي 
انرژي مدنظر قرار بگیرد کارخانه دارها س��ریع تر خط 
تولی��د خود را اص��لاح مي کنند. م��ا امیدواریم که با 
اعمال سیاس��ت هاي قیمتي تسریع بیشتري در اصلاح 

س��اختارهاي کارخانجات پرمصرف صورت بگیرد.

اس��تاندارد مصرف انرژي در ل��وازم خانگي به چه 
صورت است؟

م��ا براي لوازم خانگي مثل خودرو اس��تاندارد تدوین 
کرده ایم. در حقیقت برچسب انرژي را مشخص کرده ایم 
که داراي هفت رتبه از A تا G اس��ت؛ به خاطر این که 
ما معتقدیم که س��الي 40 میلیون لوازم خانگي در کشور 
تولید مي  شود و میزان مصرف انرژي آنها اهمیت دارد. در 
مورد واردات به خاطر تنوع محصول مي توانیم حداکثر 
رتب��ه B را از لحاظ مصرف انرژي در نظر بگیریم و در 
م��ورد تولیدات داخل��ي باید حداکث��ر C را معیار قرار 
دهیم. لذا بحث برچس��ب مبحث خیلي مهمي  اس��ت و 
ضمن این که برچسب اعمال مي شود باید کاري کنیم که 
س��ال به س��ال این میزان ارتقا پیدا کند.  در حال حاضر 

مصرف کننده روي کیفیت محصول حساس است اما باید 
روي برچسب انرژي هم حساس شود که یک درجه بندي 
برچسب چقدر در میزان مصرف انرژي موثر است. وظیفه 

آگاه سازي مردم هم به عهده شرکت هایي مثل ماست.
به نظر ش��ما اعمال سیاس��ت هاي قیمت��ي در کنار 

سیاست هاي غیرقیمتي به چه نحوي باید باشد؟
اعتقاد ش��خصي من این است که منطقي کردن قیمت ها 
به صورت پلکاني بهتر اس��ت؛ چون امکان انطباق سیستم 
صنعت و اجتماع با آن بهتر است. حذف یک مرتبه یارانه ها 
تلاطم هاي سنگیني دارد. ولي اگر پلکاني باشد قطعا اقتصاد 
و اجتماع و مردم خودشان را راحت تر مي توانند با آن وقف 
دهند. در ضمن منطقي کردن یارانه ها باید همزمان با اعمال 
استانداردها، اجباري کردن استانداردها   و سختگیري در تطابق 
صنایع با استانداردها باشد. در بخش ساختمان هم با شروع 
صدور پروانه ساختمان باید رعایت استاندارد لازم در هنگام 
ساخت تفهیم شود. من معتقد هستم که براي ساختمان ها 
هم هر چه زودتر باید برچس��ب انرژي را اجرایي کنیم 
که خریدار هم بداند مصرف انرژي آن ساختمان چقدر 
است. علاوه بر این متوجه شود که اگر الگوي مصرف 
ان��رژي را رعایت نکن��د مابه التفاوت الگ��و را باید با 
قیم��ت آزاد بدهند. ش��اید یک��ي از دلایلي که اجراي 
مبحث 19 مقررات ملي ساختمان داراي اهمیت است 
همین باشد؛ چون خریداران مسکن  به طور معمول به 
مباحث مهندس��ي مبحث 19 مسلط نیستند اما مهندس 
ناظر این دانش را دارد. آنچه مس��لم اس��ت انرژي در 
تمام دنیا دیگر کالا نیس��ت بلکه یک کالاي استراتژیک 

است. بنابراین باید درست مصرف شود.

ش��اید علت این باشد که متولي براي کنترل اجراي 
این قانون وجود ندارد؟

متولي اجرا آن شهرداري ها هستند که آنها هم ابتدا اعلام 
کردند که مهندسان نسبت به این مبحث علم کمي  دارند 
که ما هم به صورت رایگان حدود 10 هزار مهندس ناظر 
را ب��ا کمک نظام مهندس��ي آموزش دادیم. بعد از مدتي 
اعلام کردند که مصالح متناسب با مبحث 19 وجود ندارد 
که شرکت بهینه سازي مصرف با حمایت از یک سري از 
صنایع و اعطاي وام هاي بدون بهره، به تولید شیشه هاي 
دوج��داره، عایق هاي س��اختمان و آجرهاي با مقاومت 
پرداختند اما الان همان کارخانه ها گلایه مي کنند که براي 
محصولات آنها مشتري وجود ندارد. بنابراین این موضوع 
نشان مي دهد که در بخش وزارت مسکن و شهرداري ها 
باید هماهنگي هاي بیشتري انجام شود. اجراي این قانون، 
کار لوکس��ي نیست و در صورت عدم اجراي آن تامین 

انرژي با مشکل روبه رو خواهد شد.
ش��ما برنام��ه اي داری��د، راهکارهایي که ش��رکت 
بهینه سازي مصرف سوخت ارائه مي دهد حالت اجرایي 
به خود بگیرد یا متولي ایجاد ش��ود که صنایع و سایر 

بخش ها را ملزم به اجراي قانون کند؟
در کشور ما متقاضي تقریبا بدون متولي رها شده است. 
از آنجایي که متقاضیان هم از نظر جمعیت زیاد هستند و 
هم رفتارهایشان متفاوت است؛ بنابراین در لایحه کارآیي 
انرژي مدیریت بهینه سازي مصرف و تقاضا پیش بیني شده 
است و تا حالا این موضوع در حد آگاه سازي بوده ولي 
در حال حاضر کمک NGOها، سازمان هاي مردم نهاد 

و شهرداري ها را مي طلبد.
آیا اس��تفاده از انرژي هاي نو و جایگزین مثل انرژي 
خورش��یدي نیز براي جبران کمبود در برنامه شرکت 

وجود دارد؟
بله. خوش��بختانه اس��تفاده انرژي هاي نو، نیروگاه هاي 
بادي در منجیل یا نیروگاه خورشیدي در شیراز در برنامه 
وزارت نی��رو بوده اس��ت. در بخش حرارت هم تا الان 
ش��رکت بهینه سازي نصب و راه اندازي 10 هزار آبگرمن 
خورش��یدي خانگي را در روس��تاهایي که گاز ندارند و 
 هزار آبگرمن عمومي  در حمام ها را حمایت کرده است 
و ما مي توانیم این موضوع را در کلیه روستاها و حتي در 
ش��هرهایي که گاز هم دارند توسعه بدهیم. ما امیدواریم 
بر اس��اس برنامه اي که داریم تا سال 1393 یک درصد و 
تا س��ال 1403 سه درصد انرژي خورشیدي را جایگزین 
کنیم. کشور همسایه ما مثل ترکیه بیشتر روي این قضیه 
کار کرده و علت آن هم این است که نفت کمتري دارد. 
در اس��پانیا هم 500 مگاوات نیروگاه خورش��یدي دارند 
دولت در این کشور تعهد کرده که با قیمت 23 سنت یورو 
ب��ه ازاي هر کیلوواتي برق آن را بخرد در حالیکه قیمت 
برق معمولي 8 سنت است. بنابراین دولت باید حمایت 
کند و یارانه ها را در اینجا اعمال کند تا س��رمایه گذاري 

موجه شود؛ چون انرژي آن گران تر در مي آید.

اگر 27 درصد مصرف انرژي
در چشم انداز20ساله کشور کاهش پیدا 
کند چیزي در حدود 25 میلیارد دلار با 
نفت60 دلاري عاید اقتصاد ملي مي شود




